
Økologikonference
Er du fremtidens økologiske landmand?
TID   Tirsdag den 2. oktober 2012 kl. 9.00-15.30

STED  Kalø Økologiske Landbrugsskole, Skovriddervej 1, 8410 Rønde

Samarbejde mellem:

Sponsorer til 
Økologikonferencen:

Ministeriet for Fødevarer ,
Landbrug og Fiskeri

Den Europæiske
Landbrugsfond for Udvikling

af Landdistrikterne

Støttet af
Fødevareministeriet og EU

Danmark og EU investerer i landdistrikterne.

Konferencen er støttet af: 
Promilleafgiftsfonden for landbrug

Den Europæiske Union ved Den Europæiske Fond for Udvikling 
af Landdistrikter og Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og 
Fiskeri har deltaget i finansieringen af projektet.

Vil du gerne være skarpere på 
Økologisk landbrugsproduktion?

Regeringen har en målsætning om at fordoble det økologiske areal i 2020 i forhold til 2007

Dagens program
Ordstyrer:  Mads E. Mortensen, LandboUngdom 

09.00  

09.30  Velkomst 
 v. LandboUngdom og Kim Qvist, Kalø Økologiske Landbrugsskole

09.40  Hvad mener LandboUngdom om økologisk landbrug generelt?
 v. formand Johanne Laursen, LandboUngdom

09.50  Hvad mener forbrugerne om økologiske fødevarer, 
 og hvad viser markedsanalyserne? 
 v. Markedskonsulent Heller Bossen, Økologisk Landsforening 

10.20  Hvorfor er det relevant for en landmand at være/blive økologisk?
 

10.50  Pause

11.00  Hvilke overvejelser har man, når man som ung landmand 
 lægger om til økologisklandbrug?
 v. økologisk landmand Esben Lauridsen, Vojens

12.00  Frokost

12.45  Introduktion til workshops
 Vælg mellem
 1.   Workshop, Økologisk svineproduktion med tilhørende 
   mark og foderproduktion 
   Økologisk svineproducent Nicolaj Pedersen, Hovborg
   Tove Serup, Landskonsulent i økologisk svineproduktion, 
   Videncentret for Landbrug, Økologi

 2.   Workshop, Økologisk mælkeproduktion med tilhørende 
   mark og foderproduktion 

  Økologisk mælkeproducent Laust Stenger, Rødding 
  Økologisk mælkeproducent Boe Østergaard
  Kvægbrugskonsulent Thorkild Nissen, Økologisk Landsforening
  Kirstine Flintholm Jørgensen, specialkonsulent i økologisk 
  kvægproduktion, Videncentret for Landbrug, Økologi

 3.   Workshop, Fastholdelse af jordens frugtbarhed i økologisk 
   produktion af højværdiafgrøder

  Økologisk planteavler Claus Jensen, Brønderslev
  Margrethe Askegaard, specialkonsulent i økologisk planteproduktion,  
  Videncentret for Landbrug, Økologi
  Mads S. Vinther, Grøn Vækst konsulent, Økologisk Landsforening

14.15  

14.45  Økologisk produktion – en del af din fremtidsvision?
 v. Økologisk planteavler og jordbrugsøkonom  
 Christian Jørgensen, Svinninge

15.30  Afslutning – tak for i dag
Ret til ændringer forbeholdes
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landboungdom afholdt 2. oktober økologikonference på Kalø 
Økologiske Landbrugsskole. Og det blev en stormende succes med mere 
end 330 deltagende elever, hvilket igen sætter ny deltagerrekord for Land-
boUngdoms konferencer.  

- vi Er rigtig glade for den store opbakning vi har fået fra skolerne, 
som har tilmeldt deres elever. Det er godt at sætte fokus på økologi netop 
nu, hvor både samfundet og regeringen ønsker mere økologi. Et af målene 
med konferencen var, at afmystificere økologi, så de unge bedre kan se, at 
det er et alternativ til konventionel landbrugsproduktion, fortæller formand 
Johanne Marie Laursen.  

- vi har haft en stor glæde af at samarbejde med Landbrug & Føde-
varers Økologisektion, Videncentret for Landbrug | Økologi og Økologisk 
Landsforening, da vi har draget nytte af mange af deres kompetencer og 
netværk, så vi derved sikrede en gennemført kvalitet på konferencen, for-
tæller konsulent Lene Mouritsen Møller.
 
bidrag fra PromillEafgiftsfondEn, Fødevareministeriet og 
EU samt Thise Mejeri og Friland har gjort det muligt at afholde konferen-
cen, så eleverne kun skulle betale egen transport. 

læs allE indlæggEnE fra dagen på http://www.landboungdom.
dk/udd-og-job/landboungdoms-konferencer/oekologikonference-2-okto-
ber-2012/
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Tekst: Jesper Hall
Foto: Lene Mouritsen Møller
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LU:

økologi konference

voxpop 

Er økologi et modefænomen?
Ja det tror jeg det er. Jeg tænker i hvert 
fald i forbrugerverden, og her tænker 
jeg specifikt på fødevareproduktion, her 
har mange forbrugere et glansbillede af 
hvad økologi er. Mange hopper på fordi 
de hører, at det er sundere eller mere 
miljøvenligt. For producenterne tror jeg, 
at de er enten med af idealistiske årsa-
ger, eller fordi de kan se en økonomisk 
gevinst.

Hvor ser du økologi om 10-15 år?
Jeg tror helt klart, at den kommer til at 
fylde mere. Meget jord vil blive lagt om 
i de næste 10-15 år. Jeg tror også, at der 
er flere landmænd, der vil få øjnene op 
for, at der er udnytteprincipper, som er 
til fordel for jorden. Jeg tror for det før-
ste, at der gennem love fra politikerne 
vil blive lagt op til omlægning, og for det 
andet at de gode dyrkningsegenskaber 
vil påvirke landmændene og endeligt 
tror jeg ikke, at landmændene kan sige 
sig helt fri for påvirkning fra medier og 
omgivelserne.

Har konferencen ændret dit 
syn mht. økologi?
Ja lidt. Før havde jeg et meget idealistisk 
syn på økologi som noget, der var små 
landbrug. På konferencen fik jeg øjnene 
op for, at det godt kan lade sig gøre at 
drive økologi på store bedrifter.

Tekst: Jesper Hall
Foto: Lene Mouritsen Møller

Er økologi et modefænomen?
Nej der er sgu ikke meget mode over 
det. Tværtimod.

Hvor ser du økologi om 10-15 år?
På en måde ser jeg det som en del af al-
les liv. Det vil måske nok stadig være en 
niche for sig selv, men vi bruger det alle.

Tror du det vil fortsætte  
med at vokse?
Jaeh … måske nok så længe holdninger-
ne er til det .. eller måske egentlig ikke, 
for jeg synes, at jeg begynder at høre, at 
folk er begyndt at holde lidt igen. Når 
krisen kradser, så vælger folk det billig-
ste, og det er altså ikke økologien, sådan 
som det ser ud i dag.

Har konferencen ændret dit  
syn mht. økologi?
Nej overhovedet ikke. Til en start på 
konferencen lød det sådan lidt til, at vi 
bare skulle se at komme i gang. Og som 
kvægmand, der må jeg sige, at det giver 
ingen mening lige nu. Man kan knap få 
solgt sin mælk.

Hvad har du fået ud af  
konferencen?
Mere indblik i, hvordan de andre tæn-
ker. Vi er kommet tættere på hinanden. 
Vi spiste fin mad, og det var lige så godt 
som vores. Jeg kunne godt lide ham, der 
var på til sidst, som sagde, at det er lige 
meget, om det er økologi eller ej, sma-
ger det godt, vælger man det, og sma-
ger det ikke godt, så vælger man det fra. 
Så enkelt er det. Jeg tror i virkeligheden 
heller ikke på, at det er så meget mere 
miljøvenligt. Økologer kører jo dobbelt 
så meget som vi gør.

CHrisTian 

jørgEnsEn

dalum 

landbrugsskolE, 

kvæg
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Er økologi et modefænomen?
Nej ikke for mig. Jeg er vokset op med 
det gennem mine forældre, der er øko-
loger og naboer og venner, der dyrker 
økologisk landbrug. 

Hvor ser du økologi om 10-15 år?
Forhåbentligt er det her stadigt. Jeg tror 
der vil være en fremgang, det er jo ge-
nerelt den retning udviklingen går, med 
fokus på miljø osv. og den retning hold-
ningerne drejer. Men jeg tror stadig at 
det vil være de konventionelle landbrug, 
der dominerer.

Har konferencen ændret dit syn 
mht. økologi?
Nej ikke ændret, men jeg fik flere nye 
oplysninger. Jeg arbejder på et konven-
tionelt svinebrug, og vidste egentligt 
ikke ret meget om økologisk svinebrug, 
som jeg så fik masser af ny viden om. 
Det er en helt anden arbejdsform, må 
man sige. Især hvis man arbejder med 
konvetionelle svin. 

Hvordan får man flere overbevist 
om økologi, og skal man i det hele 
taget prøve?
Mere oplysning. Jeg ved, at der er man-
ge, der pr. rygmarv har en negativ ind-

.DK & .COM

.DK & .COM

.DK & .COM

.DK & .COM

lærkE larsEnkalø økologisk 
landbrugsskolE, svin

stilling til økologi, blandt andet min 
kæreste. Som ham den sidste oplægs-
holder sagde, de ser det som sådan no-
get hippie-fis. Men der er mange, der 
har forbehold, fordi de simpelthen ikke 
ved, hvad det kan gå ud på. Så derfor 
mere oplysning. Og jeg tror ikke, at det 
kun er pengene, der betyder noget. Vi 
kunne jo se på konferencen, at der er 
penge i begge former for landbrug.

lærte du noget, du ikke vidste på 
forhånd?
Jeg lærte noget om økologiske svin. 
Men jeg tror ikke det har ændret mit syn 
på noget. 

Hvad var det bedste?
Det var oplægsholderne. Især for mig 
ham den økologiske svineproducent el-
ler ham til sidst, der forklarede, at i sid-
ste ende er det ”bare” en anden pro-
duktionsform.

lærte du noget, du ikke vidste
på forhånd?
Helt konkret blev mit syn på kløver-
græssen som binder kvælstof cemen-
teret.

Hvad var det bedste?
Maden som blev serveret af de søde da-
mer på Kalø Landbrugsskole. Og så vil 
jeg sige, at jeg fornemmede til at starte 
med, at der var en ret anstrengt stem-
ning mellem parterne. Men som dagen 
skred frem, så tror jeg, vi alle fik øjnene 
op for, at vi er alle landmænd, som er i 
samme båd, og dermed fik en større re-
spekt for hinandens synspunkter.

miCHaElrodkalø økologisk 
landbrugsskolE, planTE
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